
گروه ســینما و تلویزیون - فصل سوم سریال »زیرخاکی« به نویسندگی 
و کارگردانی جلیل سامان و تهیه کنندگی رضا نصیری نیا برای پخش در نوروز 

۱۴۰۱ ساخته می شود.
پیش از این مخاطبان تلویزیون شــاهد پخش نخســتین فصل از سریال 
زیرخاکی در سال ۹۹ به عنوان پربیننده ترین مجموعه تلویزیونی رمضانی بودند 
و فصل دوم این ســریال نیز با پخش در خرداد سال  جاری به پربیننده ترین اثر 

زمان پخش خود تبدیل شد.
زیرخاکی محصول مرکز سیمافیلم است که از شبکه یک سیما روی آنتن 
می رود. این ســریال اصلی ترین گزینه شــبکه یک برای پخش در ایام نوروز 

۱۴۰۱ است.
  سریال زیرخاکی به کارگردانی و نویسندگی جلیل سامان از ابتدای رمضان 
۱۳۹۹ در شبکه یک سیما روی آنتن رفته است. سریالی کمدی تاریخی و مربوط 

به قبل از انقلاب سال ۱۳۵۷ است. 
داســتان مردی را به تصویر می کشــد که دنبال زیرخاکی می گردد. او طی 
داستان درگیر مسائلی همچون؛ دستگیری به جرم پخش اعلامیه ضد شاه، کمک 
به برادرش در تعمیر موشــک ارتش و همکاری با گروه های انقلابی می شود. 
جالب اینجاست که این فرد در همه این موارد از ماجراهایی که حول تحولات 
ایران می افتد بی خبر و بی اعتنا و مشغول به کار خودش است.پژمان جمشیدی، 
ژاله صامتی، نادر فلاح، گیتی قاســمی، نسرین نصرتی، فروغ قجابگلو، مریم 
سرمدی، خسرو احمدی، اکبر رحمتی، مهری آل آقا، امید روحانی، اصغر نقی 
زاده، رایان ســرلک، ســتاره پسیانی و هومن برق نورد از جمله بازیگران فصل 

دوم این سریال هستند.

فصل سوم »زیرخاکی« برای نوروز ۱۴۰۱ 
ساخته می شود

سینما و تلویزیون 8
گروه ســینما و تلویزیون- در 
بخش نخست این نشست که با هدف 
معرفی ظرفیت های مناطق آزاد کشور با 
عنوان »فصل تحول« برگزار شــد، ابتدا 
جمعــی از اهالی ســینما از طیف های 
مختلف بــه ارائه نقطه نظــرات خود 
پیرامون ارتباط ســینما و مناطق آزاد و 
فراز و فرودهای صنعتی شدن سینمای 
ایران پرداختند. محمد در این نشست با 
اشاره به درد و دغدغه مشترک موجود 
در اهالــی هنــر و دولتمــردان گفت: 
دغدغه مشــترک همه ما آینده فرزندان 
این سرزمین است. فرزندانی که امروز 
بخشی از آنها دچار سردرگمی فرهنگی 
شده اند. عده ای دوست دارند فرهنگ 
ایرانی را در مقابل فرهنگ اسلامی قرار 
دهند و برعکــس. در این زد و خورد، 
این فرهنگ غربی است که گوی سبقت 
را از آن خــود می کند و تلاش می کند تا 
دهه هشتادی های ما، از فرهنگ ایرانی 
و اســلامی دور شــوند. مشاور رییس 
جمهور و  دبیر شــورایعالی مناطق آزاد 
تجاری ـ صنعتــی و ویژه اقتصادی در 
این نشســت اظهار داشت: همه ما باید 
نســبت به آینده فرهنگی فرزندان این 
سرزمین نگران باشیم و برای بهبود آن 
برنامه ریزی کنیم. وی افزود: مناطق آزاد 
می توانند پایلوت فعالیت های فرهنگی 
در کشــور باشند چرا که در این مناطق 
دسترسی ها بیشتر و تردد آسان تر است.

او با اشــاره به ایــن واقعیت که 
در کشــور، ۳2 نهاد فرهنگی داریم، به 
ارائه تعریف کلان و کاربردی فرهنگ 
پرداخــت و گفت: فرهنــگ، به چهار 
بخش تعریف می شــود کــه در طول 
هــم قرار دارند؛ »باورهــا و اعتقادات« 
کــه بــه »ارزش های جامعــه« تبدیل 

می شود؛ »ارزش ها« که به »هنجارهای 
جامعه« تبدیل می شــود؛ و »هنجارها« 
به »نمادهای جامعه«. وقتی می خواهیم 
کار هنری انجــام دهیم روی هر چهار 
ســرفصل باید کار کرد. حفظ فرهنگ 
اصیل ایرانی اسلامی و الگوسازی با  این 

محور صورت می گیرد.
او ادامــه داد: در مناطــق آزاد به 
واسطه چابک سازی، معاونت فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری در دفتر مرکزی 
و بســیاری از مناطق حذف شده بود و 
اولین اقدام من، انتصاب این معاونت و 
احیای آن بود. محمــد در ادامه با ارائه 
یک بحــث تاریخی در غــرب اظهار 
داشت: در دیرباز، دولت ها متولی بودند 
تا مسائل اجتماعی را رصد کنند. وقتی 
دیدند دولت ها نمی توانند به تنهایی از 
عهده این کار برآیند، بخش خصوصی 
هم ورود پیدا کند. تا ســال ۱۹2۰ وقتی 
بنگاه های اقتصادی شــکل می گرفت، 
آنها فقط به فکر ســود حداکثری بودند 
و خود این طرز فکر، یکسری آسیب به 
وجود آورد. از ۱۹2۰ تا ۱۹6۰ صاحبان 
اقتصاد گفتند اگر به حاشــیه و پیرامون 
خودمان توجه نکنیم، همین ســود را 
هم از دســت می دهیم. به خاطر این که 
سودمان حفظ شود، باید به ذینفعان مان 
هم توجه کنیم؛ آنجا بود که یکسری از 
قوانیــن و چارچوب های جدید را در 
زمینه بحث بیمه، بازنشســتگی، توجه 
به روحیه و انگیزه پرسنل وضع کردند 
و گفتنــد اگر این نگــرش را رها کنیم، 
سودمان را هم از دست می دهیم. تقریبا 
از ۱۹6۰ به بعد موضوعی در مدیریت 
کلان بنگاه هــای اقتصادی خودنمایی 
می کند و روز بــه روز هم دارد قوی تر 
می شــود و آن اصلی است که امروز به 

عنوان »توســعه پایدار« تعریف شــده 
و بخشــی از توســعه پایدار، موضوع 

بنگاه هاست.  اجتماعی«  »مســئولیت 
بنگاه ها به این بلوغ رســیده اند که اگر 

بخواهند همه در کنار هم بتوانند فعالیت 
اقتصــادی را ادامه دهنــد، باید به این 

نکته توجه داشته باشند که رسیدگی به 
مشکلات فرهنگی، اجتماعی و معیشتی 
مردم را اصل قرار دهند. او با اشــاره به 
مناطــق آزاد فعال، مناطق آزاد جدید و 
مناطق ویژه تجــاری صنعتی ادامه داد: 
در بودجــه مناطق آزاد از گذشــته، ده 
درصــد از گردش مالی مناطق به بحث 
مسئولیت های اجتماعی تخصیص داده 
شــد اما این درصد هم به جای خودش 
هزینه نشــده بود و یا وارد پروژه های 
عمرانی شد. ما برنامه ریزی کرده ایم تا 
بــه درک صحیحی از هر منطقه آزاد در 
کشور دست یابیم. مشاور رئیس جمهور 
و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری ـ 
صنعتی و ویژه اقتصادی گفت: شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 
اقتصادی مصمم است تا حرکت هایی 
جدی در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
صــورت دهد و یکی از این حرکت ها، 
ورود به بحث سینما است. به این دلیل 
سلسله نشست هایی تدارک دیده شده 
که اولینش در حوزه سینما بود و امروز 
برگزار شد.  محمد در ادامه اظهار داشت: 
ما باید بتوانیم این ارتباط تازه شکل گرفته 
را حفظ کنیم و میسر را به گونه ای تدارک 
ببینیم که بتوان برای توســعه سینما در 
مناطق آزاد )البته بر اساس چارچوب ها 
و محدودیت های موجود( برنامه ریزی 
کرد و انشــالله منابعی که قرار است به 
این امر و جهت رشــد فرهنگی کشور 
تخصیص داده شود، هدفمند باشد، همه 
طیف های هنرمندان سینما را دربرگیرد.

عضو هیأت امنای بنیاد سینمایی 
فارابی اظهار داشــت: ما قرار نیســت 
برای ســینماگران تعیین تکلیف کنیم. 
مــا تخصص خودمان را داریم و باید از 
تخصص سینماگران استفاده کنیم. در 

واقع هنرمندان باید بگویند برای رسیدن 
به این اهداف چه باید کرد. برای دستیابی 
بــه این هدف، باید در کارگروه  تدارک 
دیده شده و در جلسات نخبگانی، این 
بحث هــا تداوم یابد و در آینده نزدیک، 
به ســند راهبردی مناطق آزاد در حوزه 
فرهنگ با محوریت سینما دست یابیم.

مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی 
نیز با اشــاره به اینکه فارابی خانه اهالی 
سینماست و مدیران مستأجر و ساکن 
موقت این خانه هســتند، گفت: ما باید 
بتوانیم خدمتگزار خوبی برای سینمای 
ایران باشــیم و لازمه رســیدن به این 
هدف، دستیابی به تغییرات در ساختار 
این خدمت رســانی اســت. او افزود: 
مناطــق آزاد فرصــت بی بدیلی برای 
جهانی ســازی سینما است چرا که این 
مناطق، دالان ارتباطی با حوزه بین الملل 
اســت و همچنیــن بحث هایی نظیر 
معافیت های مالیاتی و سایر قوانین در 
مناطق آزاد می تواند به این قضیه کمک 
کند. جوادی در ادامه گفت: مناطق آزاد 
می تواند دروازه ورود فناوری های نوین 
و تکنولوژی در حوزه ســینما باشــد. 
سهم این مناطق در سینمای آینده ایران، 

سهمی به سزاست. 
بحث فناوری ها، جهانی ســازی، 
افزایش سهم سینما در بازارهای جهانی 
می تواند بر بستر ظرفیت های مناطق آزاد 

مشخص شود.
مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی 
در بخشــی دیگر از ســخنان خود در 
این نشســت اظهار داشت: باید توجه 
داشــت که مناطق آزاد بهترین محمل 
برای رشــد ایده های سینمایی در سایه 
معافیت های مقرراتی و دسترســی ها 
از ســویی، و تقویت زیرساخت های 

فناورانه در ســینما و مبدا و محل ورود 
تکنولوژی های نوین از ســوی دیگر 
خواهد بود. در بخشــی از این نشست، 
»مهدی حسین زاده« معاون فرهنگی ـ 
اجتماعی دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی بر تــداوم این 
نشســت های فرهنگــی اجتماعی و 
تشکیل کارگروه های تخصصی تاکید 
کــرد. او افــزود: به عنــوان یک معلم 
دانشــکده علوم اجتماعی دانشــگاه 
تهران معتقدم تفکرات نئولیبرال و پول 
می تواند نه تنها فرهنگ و ســینما بلکه 
مســیر علم و مقالات ISI را نیز تغییر 
دهد، ما با جهانی شدن مشکلی نداریم، 
ولی می خواهیم با ارزش های خودمان 

جهانی بشویم. 
بخش ابتدایی این نشست فرهنگی 
هنری، هنرمندان و چهره های فرهنگی 
هنری ســینمایی اختصاص داشت که 
هنرمندان و چهره هایی چون »هوشنگ 
توکلی«، »احمــد نجفی«، »محمدرضا 
شــریفی نیا«، »تورج اصلانی«، »مستانه 
مهاجر«، »محمدرضا مقدسیان«، »سعید 
الهی«، »حجت قاسم زاده اصل«، »محمد 
معتمدی«، »ســعید هاشمی«، »حسن 
مصطفوی«، »اصغر نعیمی«، »محمدرضا 
شــفیعی«، »رضا ســخایی«، »مهدی 
عظیمی میرآبادی«، »محمدرضا شفاه« 
به ارائه نقطه نظرات خود در خصوص 
ارتباط مناطق آزاد و ســینمای ایران و 

صنعتی شدن سینما پرداختند. 
»مرتضــی شایســته«، »محمود 
گبرلــو«، »حســین ریگــی«، »نازنین 
پیــرکاری«، »مســعودرضا عجمی«، 
»مهدی قربان پــور«، »هادی انباردار« و 
»جلیل شــعبانی« از دیگر حاضران در 

این نشست بودند.

در نشست فرهنگی شورای عالی مناطق آزاد و مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی مطرح شد؛

استفاده از ظرفیت مناطق آزاد برای 
بین المللی کردن سینمای ایران

اولین نشست معاونت فرهنگی ـ اجتماعی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد با حضور »سعید محمد« 
مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی و عضو هیات امنای 

بنیاد سینمایی فارابی و جمعی از فعالان صنعت سینمای کشور برگزار شد.

گروه ســینما و تلویزیون - امیر 
پذیرفته کارگردان فیلم کوتاه »کپسول« 
که جایزه بزرگ سی وهشتمین جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران را از آن خود 
کرد و به این واســطه به آکادمی اسکار 
2۰22 معرفی خواهد شد، در گفتگو با 
خبرنگار مهر درباره حواشی این دوره 
از جشــنواره گفت: من هم دوستانی 
داشتم که دوســت می داشتم آثارشان 
در جشــنواره حضور داشــته باشد اما 
پذیرفته نشــدند. ما نمی توانیم در این 
زمینه قضاوتی داشته باشیم اما من هم از 
نبود آثار دوستانم در جشنواره ناراحت 
شــدم. هیأت داوران ۹ نفره این دوره از 
جشنواره از چهره های مطرح و خوب 

بودند که درباره آثار جمع بندی کردند.
وی با اشــاره به برخی گلایه ها نسبت 
به اعمــال ممیزی در فرآیند پذیرش و 
داوری آثار جشنواره ادامه داد: امیدوارم 
در سال های بعد این ممیزی کمتر شود. 
دوســتان فیلم کوتاه جسارت دارند و 
سراغ کارهایی می روند که در سینمای 
بلند نمی توان انجــام داد. نکته مهمتر 
این اســت که به دست آوردن بودجه و 
سرمایه برای ساخت فیلم کوتاه بسیار 
سخت است. فیلم کوتاه برگشت مالی 
ندارد. من خودم هم از جیب و زندگی 
شــخصی ام برای فیلمســازی هزینه 
کردم. مبلغ جایــزه ای هم که گرفته ام، 
اندکــی از هزینه هایــم را هم جبران 

می کند. به خصوص دوســتانی که در 
شهرستان هستند و تجهیزاتی ندارند. 
ما خودمان »کپســول« را در رفسنجان 
ساختیم. تجهیزات را از تهران بردیم و 
اکثر عوامل هم از تهران آمده بودند که 
هزینه اســکان و ایاب و ذهاب شان هم 
به هزینه تولید اضافه شــد. هر عزیزی 
که با این همه ذوق کاری را می ســازد، 
دوست دارد کارش در جشنواره دیده 
شود. امیدوارم ســوءتفاهم ها در این 
زمینه رفع شــود تا همه بتوانیم در کنار 

یکدیگر شادی کنیم.
کارگــردان »کپســول« دربــاره 
پیش بینی خود از توفیق برای کســب 
جایزه بزرگ جشــنواره هم بیان کرد: 
هیچ کس در هیچ مســابقه ای شرکت 
نمی کند تا دوم یا سوم شود. من نهایت 
سعی و تلاشم را کردم تا بهترین کارم را 
بسازم. بیش از این هم بلد نبودم و شاید 
اگر بخواهم »کپسول« را دوباره بسازم، 
بدتر از آنچه الان هســت، بشود. من از 
ســال ۸۳ تئاتر کار می کنم و بعد از آن 
هم به دانشــگاه رفتم و درس خواندم. 
خدا تلاش های ما را می بیند. یک سال 

می شود که برای این کار در رفسنجان 
نبــودم و خانواده ام در این مدت خیلی 
اذیت شــدند. همه امکانات در تهران 
اســت و مجبور بودم که بیایم و بروم. 
حتی نیروهای شهرستانی هم به مرکز 
آماده انــد، کار می کنند و ما هم ناگزیر 
باید به تهران می آمدیم. واقعاً رفت و آمد 
میان تهران و رفسنجان خیلی سخت و 
هزینه بر بود. این فیلمساز درباره روندی 
که باید برای حضور فیلمش در جشن 
ســالانه اسکار طی کند، بیان کرد: چند 
گزینه بــرای همکاری در زمینه پخش 
داشتیم که ســرانجام با آقای کیاست 
به توافق رســیدیم و پخش بین المللی 
»کپسول« را آغاز کرده ایم. برخی اتفاقات 
بین المللی هم برای این فیلم افتاده است 
که بــرای مخابره اخبار آن منتظر نتایج 
جشنواره فیلم کوتاه تهران بودیم. فیلم 
در جشنواره بارسلون هم پذیرفته شده 
و کارهای رفتن به اسپانیا را داریم انجام 
می دهیم. برای حضور در اسکار حتماً 
نیاز به مشــورت های کارشناسی دارم. 
ایــن جایزه قطعاً بر حضــور فیلم در 
بسیاری از جشنواره ها تأثیر دارد و بابت 

آن بسیار خوشــحالم. امیدوارم زودتر 
بتوانم برای این خوشــحالی یک نقطه 
بگذارم و ســراغ کار بعدی ام بروم. وی 
در توضیح خط داستانی فیلم »کپسول« 
و شــکل گیری ایده مخالفت یک پدر 
با اســتعداد فرزندش در زمینه فوتبال، 
اظهار کرد: این ها مشکلاتی است که در 
شهرستان ها وجود دارد و من به شخصه 
آن ها را به چشم دیده ام. فیلمنامه هایی 
که من نوشــته ام از تجربه هایی است 
که به شــخصه شــاهد بوده ام. زمانی 
که شهرســتان بودیم، پدرانی بودند که 
می گفتند چرا درس می خوانید، بروید 
سراغ مکانیکی و کار یاد بگیرید. همواره 
این را گفته ام که در شهرســتان ها ما با 
یک فقر مواجهیم. یکی از دوســتانم از 
پیرانشــهر پیام داده بود که در شــهر ما 
هیچ امکاناتی نیست. گفتم در شهر ما 
هم امکاناتی نبود، تلاش و دوندگی ام 
را بیشــتر کردم. شاید هنرمند نباشم اما 

دونده خوبی هستم.
»کپســول« داستان زندگی 

شخصی ام نیست
وی در عیــن حال تأکید کرد: من 

فوتبالی بودم و این اتفاقات را به چشم 
دیده ام اما فیلم داستان زندگی شخصی 
من نیست. پدر و مادرم در زندگی هیچ 
چیز برای من کم نگذاشــتند. اگر آن ها 
نبودنــد و حمایت و انرژی آن ها قطعاً 
من امروز به اینجا نرســیده بودم. آنچه 
ســاخته ام و می سازم اما از دل آدم هایی 
می آید که با آنهــا زندگی کرده ام. باید 
با اطرافیان صحبــت کنیم تا بتوانیم از 
دل قصه هــای آن هــا کارهای خوب 
بسازیم. کارگردان »کپســول« درباره 
ارتباط مخاطب جهانی با این فیلم هم 
بیان کرد: با توجه به آنچه در سال های 
گذشــته دیده ایم، فکــر می کنم قطعاً 
اتفاقات خوبی برای این فیلم می افتد. 
ایده فیلم، ایده ای بامزه و جهان شمول 
است. رونالدو، هم برای ما رونالدوست 
هم برای یــک پرتغالی، یک آلمانی یا 
یک افغانستانی. تفاوتی ندارد، فوتبال 
برای همه فوتبال اســت. دوســتمان 
آقــای فهیمی هم پیش از این با فیلمی 
با فضای مشــابه این فیلم برنده جایزه 
بزرگ ژاپن شده بود و امیدوارم این فیلم 

هم به خوبی دیده شود.

» کپسول« ایرانی چگونه راهی اسکار شد؟

مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی در بخشــی دیگر از ســخنان خود در این نشســت اظهار 
داشــت: باید توجه داشــت که مناطــق آزاد بهترین محمل برای رشــد ایده های ســینمایی 
در ســایه معافیت هــای مقرراتــی و دسترســی ها از ســویی، و تقویت زیرســاخت های 
فناورانــه در ســینما و مبدا و محــل ورود تکنولوژی های نوین از ســوی دیگر خواهد بود.
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گروه سینما و تلویزیون-فیلم تل 
ماســه به کارگردانی دنیس ویلنوو که 
مدت ها طرفدارانش را منتظر گذاشته 
بود، این هفته اکران شــد و بسیاری از 
تماشاگران به دنبال اطلاعاتی هستن 
که باید قبل از دیدن فیلم از آن ها مطلع 
باشــند. این فیلم هم مانند تاریخ طول 
و دراز دنیایش که شــامل چندین خط 
داســتانی و شــخصیت روایت شده 
با عناصر مختلف اســت، در زمینه ی 
تولید هم داســتان های زیادی دارد که 

باعث تاخیر در اکرانش تا امروز شد.
درکنار این داســتان ها و حواشی 
همه ی بازیگران فیلم تل ماســه هم از 
ستارگان بنام هالیوودی هستند. تیموتی 
شالامه، ربکا فرگوسن، اسکار ایزاک در 
نقــش اصلی و زندایا، جاش برولین و 
جیسون موموآ در نقش مکمل. با وجود 
چنین عوامل و بازیگرانی برای ساخت 
اقتباس رمــان قابل احتــرام فرانک 
هربرت، تعجبی ندارد که مخاطبان تا 
این حد بــرای اکران فیلم هیجان زده 

هستند.
هربرت سال ها پیش دنیایی کامل 
با ســیارات ، اقتصــاد و حتی دایره ی 
کلمات مخصوص به خود ساخته که 
حالا با اقتباس ویلنوو به نســل جدید 
معرفی خواهد شد. با وجود اینکه این 
اقتباس به حد کافی کامل و وفادار بوده 
کــه مخاطبان احتیاج به خواندن کامل 
کتاب هربرت یا تاریخ دنیای خلق شده 
در ایــن کتاب برای لذت بردن از فیلم 
نداشته باشند، ولی نکاتی وجود دارد 
که دانستن آن ها جالب و کمک کننده  

است.
اقتباس هــای تل ماســه تا 

امروز
تل ماســه ویژگی های خلاقانه 
بســیاری داشــت که نظر بسیاری از 
استودیوهای فیلم ســازی را از همان 
ابتدای انتشــار کتاب در ســال ۱۹6۵ 

به خود جلب کرده بود. حق ســاخت 
 APJAC این اثر در ســال ۱۹۷۱ به
واگذار شــد ولی تولیــد آن تا یافتن 
کارگردانی مناســب به تاخیر افتاد. در 
ســال ۱۹۷۴ شــرکت French حق 
ســاخت این فیلم را خریداری کرد و 
آلخاندرو خودوروفسکی را به عنوان 
کارگردان این پــروژه معرفی کرد که 
برنامه ی ساخت فیلمی ده ساعته برای 
اقتباس این کتاب را داشــت. با وجود 
اینکه خودورفسکی امیدوار به جذب 
ستاره های بزرگی مانند آرسون ولز و 
میک جگر برای بــازی در فیلم خود 
بود، مشــخص شد پروژه ی تولید این 
اثر بزرگتر از توانایی های شرکت است 
و حقوق این اقتباس بار دیگر فروخته 
 .Dino de Laurentis شد، این بار به
این شرکت در سال ۱۹۷6 با سفارش 
فیلم نامــه ای بر اســاس رمان به خود 
هربرت داد رسما شروع پروژه را کلید 
زد و از این هم فراتر رفت و پیشــنهاد 
کارگردانی این کار را به ریدلی اسکات 
داد. اســکات هم پیشنهاد دو بخشی 
کردن فیلم را به این کمپانی داد ولی در 
ادامه برای کارگردانی فیلم »بلید رانر« 
این پروژه را ترک کرد. بنابراین پروژه 
تا ســال ۱۹۸۱ که دیوید لینچ به عنوان 
کارگردان انتخاب شد متوقف شد. با 
وجود تازه کار بودن، لینچ درحالی که 
حتی یکبار کامل کتاب را نخوانده بود 
و بدون داشتن کوچک ترین علاقه ای 
به ژانر علمی تخیلی، شروع به نوشتن 
فیلم نامه برای تل ماسه کرد. فیلم لینچ 
درآن زمان ساخته شد و هرچند هربرت 
معتقد بود فیلم نامه لینــچ به روح اثر 
وفادار بوده، فیلم اکران شده در ۱۹۸۴با 
نقد های منفی فراوان از سوی منتقدان 
و شکستی بزرگ در گیشه مواجه شد. 
بعدها لینچ در این مورد و در توجیه این 
شکست ادعا کرد که در ساخت فیلم 

اختیارات کافی نداشته است.

با وجود اینکه اقتباس تلویزیونی 
این اثر در ســال 2۰۰۰ و در شــبکه ی 
Syfy با اســتقبال خوبی مواجه شد، 
هالیوود همچنان برای آوردن تل ماسه 
بر پرده ی نقره ای پافشــاری می کرد. 
تلاش هایــی در ســال های 2۰۰۸ و 
2۰۱۰ صــورت گرفت ولی موفقیتی 
حاصل نشــد تا ســال 2۰۱6 که حق 
ســاخت اقتباس تل ماسه به کمپانی 
 Legendary Entertainment
واگذار شد و پروژه ی ساخت اقتباسی 
جدید و موفق کلید خورد. درســت 
اســت که هالیوود در ساخت اقتباسی 
از داستان هربرت در آن سال ها ناموفق 
بوده است ولی نباید فراموش کرد که 
همین تلاش ها راه را برای فرنچایزهای 
محبوب آن دوران مانند جنگ ستارگان 

و استارترک هموار کرد.
 دنیس ویلنــوو چطور تل 

ماسه را ساخت؟
دنیس ویلنــوو کارگردان 

فیلم تل ماسه
پــروژه بــرای ایــن کارگردان 
کانادایی-فرانســوی از همــان ابتدا 
کامــلا جدی بود تا جایی که بیشــتر 
صحنه های فیلــم در واحــه لیوا در 
امارات متحده عربی فیلم برداری شد. 
منطقه ای گرم و خشک که ویلنوو آن 

را به دلیل نزدیکــی آب و هوایش به 
آنچه از آب و هوای آراکیس در کتاب 
توصیف شده بود برگزید. ویلنوو بسیار 
اصرار دارد که تماشــاچیان فیلم را در 
سالن های سینما و با فرمت ای-مکس 
ببینند، همان فرمتی که در اصل تل ماسه 
فیلمبرداری شده. به همین دلیل هم به 
صورت علنی از تصمیم برادران وارنر 
 HBO Max بــرای پخش فیلــم در
همزمان با پخش در سینما انتقاد کرد، 
حتی با وجود همه گیری کرونا که هنوز 
عده ی زیادی از دوست داران سینما را 
از تماشای فیلم در سالن های عمومی 
دور نگه داشته. اشتیاق این کارگردان 
تحســین شــده که همواره به دنبال 
فرصتی برای کارگردانی تل ماسه بود، 
انکار ناپذیر اســت. او که از طرفداران 
ژانر علمی تخیلی اســت حالا در این 
ژانر به کارگردانی نام آشنا تبدیل شده. 
هردو فیلم او قبل از ســاخت اقتباس 
رمــان فرانک هربرت، »ورود« و »بلید 
رانر 2۰۴۹«، در ژانر علمی تخیلی بود 
و هردو فیلم توانستند نامزد یا برنده ی 
اسکار باشند. جایزه ی اسکار بهترین 
کارگــردان برای فیلــم »ورود« ثابت 
کــرد که این کارگردان نبوغ لازم برای 
ساخت اقباسی مناســب از تل ماسه 
برای پرده ی سینما را دارد. ویلنوو هم با 

نظری که خودوروفسکی در دهه هفتاد 
داشت موافق بود و با برادران وارنر بر 
سر ساخت فیلم در دو قسمت به توافق 
رسید. او معتقد بود که نمی توان همه ی 
پیچیدگی ها و جزییاتی که هربرت در 
داســتان قرار داده را به نحوی شایسته 
در یک فیلم به تصویر کشید. فیلم اول 
تقریبا نیمه ی اول کتاب، تا قبل از پرش 
زمانی دوساله ای که در داستان وجود 

دارد را پوشش خواهد داد.
داستان تل ماســه درباره 

چیست؟
تل ماســه داســتانی حماسی از 
خانــدان آتریدیس اســت. خاندانی 
ســلطنتی که بعد از فرمان امپراطور به 
»دوک لیتو« )اسکار ایزاک( مجبور به 
ترک ســیاره ی مادری خود به سمت 
سیاره ی کویری »آراکیس« می شوند. 
دوک توسط همسرش جسیکا )ربکا 
فرگوســن( و پسرش پائول )تیمونی 
چالامــت( که مادرش معتقد اســت 
دارای نوعــی قــدرت پیش  گویــی 
مذهبی ســت، همراهی می شــود. با 
وجود اینکه افــراد خاندان آتریدیس 
به خوبی برای مسائل سیاسی آموزش 
دیده اند امــا خاندان آن ها از ســوی 
جانشینانشــان، خاندان هارکونن به 
رهبری بــارون ولادیمیــر هارکونن 

)استلان اسکارسگارد(، در خطر است. 
داستان در نظامی سرمایه داری جریان  
دارد که ســیارات توســط امپراتور به 
رهبران خاندان واگذار می شود. سپس 
این رهبران تا زمانی که به نحوی منافع  
امپراطور را تامین کنند بر آن ســیاره و 
منابعش حکمرانی می کنند. سیاره ی 
آراکیس که در تل ماسه تصویر شده به 
شدت خشک و بی آب است که همین 
مساله شــرایط زندگی را برای همه ی 
ساکنان ســخت کرده است. با وجود 
کمبود آب، این ســیاره به دلیل وجود 
منابع غنی از ماده ای با ارزش به نام ادویه 
که باید کاشته و استخراج شود، بسیار 
ثرتمند اســت. با تکیه بر درآمد کشت 
ادویه دوک لیتو امیدوار است تا بتواند 
بودجه و منابع لازم برای تغییر سیاره به 
مکانی پایدارتر برای زندگی ساکنانش 

را فراهم کند.
این قسمت هایی از طرح داستان 
بود کــه تریلر فیلم همــراه با نگاهی 
اجمالــی به شــخصیت های فرعی و 
گوشــه هایی دیگر از داســتان، مانند 
کرم های شنی عظیم که در صحراهای 
آراکیس زندگی می کنند، به ما نشان داد. 
اشاره ای هم به توانایی پائول در دیدن 
وقایع آینده می شود که حتی تعدادی از 
آنها پیش بینی وقایعیست که در قسمت 

دوم فیلم اتفاق خواهد افتاد.
مهم ترین شــخصیت های 

فیلم تل ماسه
1- اســکار ایزاک در نقش 

بهترین پدر با نام لتو آتریدس
یکی از شخصیت های فیلم تل 
ماســه اسکار ایزاک است که نقش لتو 
آتریدس را بازی می کند و سرپرست 
خانواده آتریدس است. جهان تل ماسه 
حــول خانه های بزرگــی می چرخد 
کــه آتریدس یکی از آنهاســت. آنها 
خانواده ای هستند که امپراتوری وظیفه 
دارد مسئولیت غیرممکن نظم دهی به 
سیاره آراکیس معروف به تل ماسه، یا 
همان سیاره پر از منابع ارزشمند یعنی 
را به عهده بگیرد. لتو یک رهبر بالفطره 
و یک مرد خوب اســت. او همچنین 
پدر پــل آتریدس با بــازی تیموتی 
شالامی شــخصیت برگزیده فیلم تل 
ماسه است که باید با سرنوشت عظیم 

خود روبه رو شود.
2- ربکا فرگوســن مادر بن 

گسریت، در نقش بانو جسیکا
یکی دیگر از شخصیت های فیلم 
تل ماسه مادر پل، بانو جسیکا با بازی 
ربکا فرگوسن است؛ زنی که در جامعه 
زن سالار بن گسریت تربیت شده. در 
فیلم تل ماســه، بن سگریت تمرینات 
شــدید و طاقت فرسایی را پشت سر 
می گذارد تــا نوعی توانایــی ماوراء 
طبیعی برای تشــخیص دروغ گفتن 
یک شــخص را به دســت آورد. این 
گروه، یک گروه قدرتمند است که در 
پشت صحنه برای تأثیر بر وسوسه های 
سیاســی و اجتماعی درون امپراتوری 
فعالیت می کند. لیدی جسیکا یکی از 
اعضای این گروه اســت، اما پسرش، 
پل را نیز بسیار دوست دارد. او برای پل 
هــر کاری انجام می دهد، حتی حاضر 
است برای محافظت از او، از جان خود 

بگذرد.

3- جیسون موموآ در نقش 
دانکن آیداهو، استاد شمشیرزن

دانکن آیداهو با بازی جیســون 
موموآ دستیار بسیار مهم لتو آتریدس 
اســت. او یک اســتاد مبارزه است و 
همچنین پسر بســیار ویژه لتو، پل را 
آموزش می دهــد. درکتاب، آیداهو با 
فرمن، بومیــان آراکیس که با خانواده 
وحشی هارکنن مبارزه می کنند، ارتباط 

برقرار می کند.
4- جاش برولین، در نقش 
استاد جنگ به اسم گورنی هالک

دســتیار بســیار مهم دیگر لتو، 
گورنی هالک بــا بازی جاش برولین 
اســت. هالک فرمانــده جنگی لتو و 
همچنیــن یکی دیگــر از معلمان پل 
اســت. همان طور کــه در تیزر فیلم 
نشان داده می شود، هالک همچنین به 
پل نحوه مبــارزه و مراقبت از خود را 

آموزش داد.
5- چــن چانــگ، پزشــک 

ولینگتون یوئه
دکتــر یوئه )با بازی چن چانگ( 
پزشک خانه آتریدس است و شخصاً 
به مراقبت های فیزیکی لتو، پل و لیدی 
جســیکا می پردازد. دکتر یوئه یکی از 
شخصیت های محوری فیلم تل ماسه 
است، اما بیشتر گفتن از نقش او، ما را 
وارد حیطه افشاگری در مورد داستان 

فیلم خواهد کرد.
آیــا این متن به آشــنایی و درک 
بهتر شــخصیت های اصلی فیلم تل 
ماســه کمک می کند؟ امیدوارم چنین 
باشد، تل ماسه شــخصیت های زیاد 
و طرح داســتانی پیچیده ای دارد، اما 
امیدوارم بینندگان به آن فرصت دهند. 
من حدود ۱۵ دقیقه از فیلم تل ماسه را 
در آی مکس دیده ام و اقتباس ویلنوو از 
این دنیا واقعاً خیره کننده است. سفری 
که این شخصیت ها طی می کنند یک 

سفر حماسی است.

هر آنچه باید پیش از دیدن فیلم “تل ماسه” بدانید
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